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CCoommeennttaarriiuu rreeaalliizzaatt ddee ppaassttoorruull AAlleejjaannddrroo BBuulllloonn

SSTTUUDDIIUULL 44
ÎÎNNŢŢEELLEEPPCCIIUUNNEEAA LLUUII DDUUMMNNEEZZEEUU

Dragi prieteni, în acest studiu vom vedea importanţa înţelepciunii în viaţa de zi cu zi. 

Capitolul 8 din cartea Proverbelor prezintă înţelepciunea ca pe cineva care îi îndeamnă pe oameni 

să o urmeze. 

„Ea se aşază sus pe înălţimi, afară pe drum, la răspântii şi strigă lângă porţi, la intrarea cetăţii, la 

intrarea porţilor”.

Proverbe 8, 1-3 spune următoarele:

„Nu strigă înţelepciunea şi nu-şi înalţă priceperea glasul? Ea se aşază sus pe înălţimi, afară pe 

drum, la răspântii şi strigă lângă porţi, la intrarea cetăţii, la intrarea porţilor.”

Ştii ce înseamnă acest lucru? Că nu există nicio scuză pentru a nu fi înţelept. Dumnezeu ne-a 

dat multe şanse pentru a înţelege că fără înţelepciune nu suntem nimic în această viaţă. Fiinţa 

umană fără înţelepciune este o fiinţă ignorantă şi nu îşi dă seama de starea ei. Din nefericire, 

majoritatea oamenilor nu au înţelepciune, pentru că înţelepciunea nu ţine nici de vârstă, nici de 

studii şi nici de funcţiile pe care le ocupă. Adevărata înţelepciune o dă doar Dumnezeu şi atunci 

când Solomon spune că înţeleciunea strigă la oameni, de fapt, cel care strigă este Dumnezeu. De ce? 

Proverbe 8, 6-8 explică acest lucru: 

„Ascultaţi, căci am lucruri mari de spus şi buzele mi se deschid ca să înveţe pe alţii ce este drept. 

Căci gura mea vesteşte adevărul şi buzele mele urăsc minciuna! Toate cuvintele gurii mele sunt drepte, n-au 

nimic neadevărat, nici sucit in ele”

Lucruri mari şi drepte. Dumnezeu îi cheamă pe oameni ca să le spună lucruri mari şi drepte. 

Care este unul dintre lucrurile mari şi drepte? „Căci gura mea vesteşte adevărul şi buzele mele 

urăsc minciuna!” spune. Oamenii înţelepţi trăiesc în adevăr. Nu doar spun adevărul, ci trăiesc în el. 

Se pare că majoritatea oamenilor însă, preferă să trăiască în minciună. Probabil din cauza faptului 

că adevărul are un preţ. Mulţi nu sunt dispuşi să plătească acest preţ şi atunci aleg drumul minciunii, 

a jumătăţilor de adevăr sau a lucrurilor care nu sunt transparente. În majoritatea cazurilor, adevărul 

este învăluit de durere. Probabil, acesta este cel mai mare preţ pe care îl încasează şi dat fiind faptul 
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că fiinţa umană urăşte durerea, în mod logic, alege alt drum, chiar dacă destinul lui este moartea. 

Este ciudat faptul că drumul durerii duce la viaţă, dar de la intrarea păcatului în lume, soluţia la 

problema morţii a implicat durere. Isus a suferit cea mai mare durere pentru a salva omul. De ce 

oare noi, care vrem să evităm durerea adevărului cădem în capcana minciunii, care duce la moarte? 

Am auzit multe întâmplări triste, am văzut multe vieţi, cămine şi relaţii distruse din cauza minciunii. 

Solomon spune că înţelepciunea este temelia adevărului. În versetele 10 şi 11 spune următoarele:

„Primiţi mai degrabă învăţăturile mele decăt argintul şi mai degrabă ştiinţa decât aurul scump. 

Căci înţelepciunea preţuieşte mai mult decât mărgăritarele şi niciun lucru de preţ nu se poate asemui cu 

ea”.

Prin urmare, adevărul, care face parte din înţelepciune, deşi dureros, este mai de preţ decât 

orice lucru pe care fiinţele umane îl consideră preţios. Deşi de multe ori adevărul implică durere, la 

final aduce pace şi fericire. 

A doua parte a acestui studiu vorbeşte despre legătura dintre o persoană înţeleaptă şi crearea 

lumii. Nu este acelaşi lucru inteligenţa cu înţelepciunea. Există atei inteligenţi, dar din punct de 

vedere biblic este imposibil să fii înţelept şi să nu accepţi Creaţiunea. Cei care nu pot crede că în 

spatele acestui univers minunat există o minte care l-a creat, pot fi inteligente, învăţate, erudite, dar 

în niciun caz, înţelepte. Izvorul de înţelepciune este Dumnezeu şi cine Îl recunoaşte ca atare, nu va 

avea nicio problemă să accepte crearea lumii aşa cum o prezintă Biblia. 

Alt lucru interesant din capitolul 8 este paralelismul cu cele relatate în Geneza, capitolul 1. 

În capitolul 8 din Proverbe, de la versetul 22 până la versetul 31 se vorbeşte despre Creaţiune în 

legătură cu înţelepciunea. Tot acolo găsim şi baza biblică pentru a înţelege Ioan 1, 1. Proverbe 8, 

26-30:

„Când nu era încă nici pământul, nici câmpiile, nici cea dintâi fărâmă din pulberea lumii. Când a 

întocmit Domnul cerurile, eu eram de faţă; când a tras o zare pe faţa adâncului, când a pironit norii sus şi 

când au ţâşnit cu putere izvoarele adâncului, când a pus un hotar mării, ca apele să nu treacă peste porunca 

Lui, când a pus temeliile pământului, eu eram meşterul Lui, la lucru lângă El şi în toate zilele eram 

desfătarea Lui, jucând neîncetat înaintea Lui”.

Interesant. Potrivit cărţii Proverbelor, cea care vorbeşte aici este înţelepciunea, dar de fapt 

cine vorbeşte aici este Hristos. Isus este înţelepciune. Cine îl are pe Hristos, are înţelepciune. Cine 
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nu are înţelepciune, nu Îl are pe Hristos. Încă ceva: Hristos intervine în lucrarea Sa de creare a 

lumii. Nu se află acolo doar ca un simplu spectator. Prezenţa Lui se aseamănă cu aceea a unui 

arhitect. Pavel spune în Coloseni 1, 16 următoarele:

„Pentru că prin El au fost făcute toate lucrurile care sunt în ceruri şi pe pământ, cele văzute şi cele 

nevăzute: fie scaune de domnii, fie dregătorii, fie domnii, fie stăpâniri. Toate au fost facute prin El şi pentru 

El”.

A treia parte a studiului vorbeşte despre bucuria creării. Dacă citim relatarea din Geneza 1, 

vom vedea că la sfârşitul fiecărei zile găsim expresia „Dumnezeu a văzut că lucrul acesta era bun”.

Cuvântul „bun” în limba ebraică implică ideea de bucurie, ceea ce vrea să spună că Dumnezeu a 

creat această lume cu bucurie, nu din obligaţie sau ca pe o datorie, ci ca o dovadă de dragoste, de 

bucurie. Observaţi ce spune Solomon când vorbeşte despre Creaţiune. Proverbe 8, 30-31:

„Eu eram meşterul Lui, la lucru lângă El şi în toate zilele eram desfătarea Lui, jucând neîncetat 

înaintea Lui, jucând pe rotocolul pământului Său şi găsindu-mi plăcerea în fiii oamenilor”.

Această declaraţie este importantă. Fiecare zi a Creaţiunii a fost o zi de bucurie, dar la 

sfârşitul acesteia, a fost o zi de bucurie specială datorită omului şi comuniunii cu acesta în ziua 

Sabatului. Sabatul este o zi specială de bucurie din două motive. În primul rând, pentru că 

sărbătorim Creaţiunea, ne amintim de puterea creatoare şi conştientizăm suveranitatea divină. Cu 

această ocazie ne amintim de asemenea, faptul că oricât de nesemnificativi suntem şi oricâte 

probleme ne-ar copleşi, avem un Tată plin de dragoste care ne-a creat şi ne sprijină în fiecare zi. Al 

doilea motiv pentru care Sabatul este o zi specială este prezenţa lui Dumnezeu în viaţa noastră. Isaia 

58, 13-14 spune:

„Dacă iţi vei opri piciorul în ziua Sabatului ca să nu-ţi faci gusturile tale în ziua Mea cea sfântă; 

dacă Sabatul va fi desfătarea ta, ca să sfinţeşti pe Domnul, slăvindu-L şi dacă-L vei cinsti neurmând căile 

tale, neîndeletnicindu-te cu treburile tale şi nededându-te la flecării, atunci te vei putea desfăta în Domnul şi 

Eu te voi sui pe înălţimile ţării, te voi face să te bucuri de moştenirea tatălui tău Iacov; căci gura Domnului 

a vorbit".

„Te vei putea desfăta în Domnul”. De ce? Există un motiv puternic şi plăcut: „Eu te voi sui 

pe înălţimile ţării, te voi face să te bucuri de moştenirea tatălui tău Iacov”. Ceea ce spune 

Dumnezeu este că dacă respecţi Sabatul ca pe o sărbătoare a Creaţiunii, nu ai de ce să te simţi 

părăsit sau învins. Vei avea probleme şi necazuri, dar dacă Dumnezeu este Dumnezeul tău, 
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destinaţia ta sunt „înălţimile ţării” unde te va „face să te bucuri de moştenirea tatălui tău Iacov”. 

Nu e aşa că este extraordinară această promisiune?

A patra parte a acestui studiu are legătură de asemenea, cu bucuria, mai precis, cu fericirea. 

Cuvântul din limba ebraică înseamnă prea fericit, dar poate fi tradus ca fericit sau binecuvântat. 

Oricum ar fi, toate aceste cuvinte arată către Dumnezeu ca fiind izvorul fericirii. E trist faptul că 

omul nu înţelege ceva atât de simplu. 

Am cunoscut odată un tânăr care era un creştin adevărat. L-am botezat chiar eu, la vârsta de 

19 ani, într-o tabără. Mai târziu, a părăsit Biserica şi nu dorea să mai ştie nimic de Dumnezeu. Într-o 

zi, ne-am întâlnit din întâmplare şi l-am întrebat de ce s-a îndepărtat de Dumnezeu , iar răspunsul lui 

a fost ceva de genul acesta: „M-am săturat să trăiesc legat de nişte concepte, principii de viaţă 

depăşite. Vreau să fiu fericit şi să-mi găsesc singur drumul în viaţă”. Interesant răspuns! Mulţi

oameni au această concepţie despre viaţa de creştin: un stil de viaţă depăşit. Acest bărbat fusese 

căsătorit deja de trei ori, avea aspectul unui om îmbătrânit înainte de vreme şi rămăsese fără o mână 

în urma unui accident rutier a cărei cauză era alcoolul. În sfârşit, aceasta era viaţa pe care o alesese 

pentru a fi fericit. Nu cumva este incoerent acest lucru?

Solomon, în ultimele versete din capitolul 8 din cartea Proverbelor, oferă două reţete pentru 

a fi fericit. Prima se află în versetul 32:

„Şi acum, fiilor, ascultaţi-mă, căci ferice de cei ce păzesc căile mele!”

„Ferice de cei ce păzesc căile mele!”. A urma căile lui Dumnezeu, pentru Solomon 

înseamnă respectarea poruncilor Sale. Isus a spus: „Eu sunt calea”. A respecta poruncile divine 

înseamnă a umbla cu Isus. Creştinul adevărat este acela care trăieşte o relaţie de dragoste zilnică cu 

Dumnezeu. Celălalt verset unde se vorbeşte despre fericire, este versetul 34:

„Ferice de omul care m-ascultă, care veghează zilnic la porţile mele şi păzeşte pragul uşii mele”.

Verbul „a asculta” presupune atenţie. În limba ebraică acest cuvânt implică şi ideea de 

compromis emoţional. Versetul mai spune „care veghează zilnic la porţile mele şi păzeşte pragul 

uşii mele”. „A veghea” şi „a asculta” implică ideea de statornicie. Fericirea nu este rezultatul unui 

lucru care se realizează în mod sporadic, ci a unui stil de viaţă. Este esenţial a veghea şi a asculta tot 

timpul. Este esenţială statornicia şi insistenţa.
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La sfârşitul acestui studiu, vom vedea că înţelepciunea şi prostia sunt simbolizate printr-o 

femeie frumoasă. Acesta este subiectul capitolului 9 din cartea Proverbelor. Aici există un contrast 

între înţelepciune şi nebunie; fiecare dintre acestea oferă o masă festivă. Invitaţia înţelepciunii duce 

la viaţă, în timp ce invitaţia nebuniei duce la moarte. În versetele de la 7 la 12 se vorbeşte despre 

consecinţele unei vieţi de înţelepciune în contrast cu cele ale unei vieţi de nebunie. Masa 

înţelepciunii este bine pregătită. Înţelepciunea pregăteşte orice detaliu al mesei, în timp ce nebunia 

nu face nimic; vorbeşte tare, este stridentă şi nu pregăteşte nimic bun. Cu toate acestea, unii acceptă 

invitaţia ei. Mesajul este că în această lume vei auzi multe voci; unele te vor chema la bine, altele la 

rău. A trăi înseamnă a lua tot timpul decizii, în fiecare zi, în fiecare moment. Nimeni nu poate fugi 

de responsabilitatea de a lua decizii. Dumnezeu spune în Deuteronom 30, 19 următoarele:

„Iau azi cerul şi pământul martori împotriva voastră că ţi-am pus înainte viaţa şi moartea, 

binecuvântarea şi blestemul. Alege viaţa, ca să trăieşti, tu şi sămânţa ta”.

Viaţă sau moarte, înţelepciune sau nebunie. Doar tu poţi alege!

Dumnezeu să te binecuvânteze!

Traducere si tehnoredactare de Astrid Daulia T. Dinescu


